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Nordisk Råd stiller pantspørgsmålet i bero - men kun midlertidigt
De nordiske regeringer har endnu en gang givet Nordisk Råd kolde fødder i spørgsmålet om at
styrke de nordiske forbrugers muligheder for et pantsystem for drikkeflasker og -dåser, der
rækker over grænserne over grænserne. Rådets Bæredygtighedskomité lukker nu sagen, men
lover at tage den op igen.

28.06.18: – Det faktum, at de nordiske regeringer ikke er interesserede i at fremme et
grænseoverskridende pantsystem i Norden, samtidig med at EU lægger op til mere udbredte pantaftaler
som led i sin cirkulære strategi, gør mig ret oprørt, siger Thomas Finn Borg, svensk medlem af Nordisk Råds
Konservative Gruppe og Bæredygtighedskomitéens pant-rapportør. 

Ifølge et aktuelt lovforslag fra Europa-Kommissionen, skal alle EU-lande indsamle 90 procent af deres
plastflasker i 2025. Inden for rammerne af Unionens nye plaststrategi er Kommissionen fortaler for at et
pantsystem bliver implementeret i alle EU-lande. 

– Dette bør være et stærkt incitament for de nordiske regeringer til at tage en proaktiv tilgang til
grænseoverskridende panrløsninger og fungere som forbillede for andre grænseregioner i Europa. Hvis flere
lande indfører pantordninger, vil grænseproblematikken med pantflasker også forekomme andre steder i
Europa, siger danske Karin Gaardsted, næstformand for Bæredygtighedskomitéen.

Retursystem uden pant er ikke nok 
Alle de nordiske landes retursystemer modtager privat importerede dåser og flasker i dag, men uden at
forbrugeren får udbetalt pant. Nordisk Råd har tidligere fået en række anbefalinger, som med forskellige
indgangsvikler foreslår pant for privat importerede drikkevareemballager. 

Under den aktuelle anbefaling ønskede Rådet at se en øget indsamlingskapacitet for privat importerede
flasker og dåser i grænseområderne. Regeringerne blev også opfordret til at undersøge muligheden for at
udvide pantordningen til andre produkter, hvilket regeringerne selv giver udtryk for allerede er blevet gjort i
tilstrækkelig grad. 

Suzanne Svensson, den svenske repræsentant for den socialdemokratiske gruppe, konstaterer, at ikke alt
behøver at ske på en gang, bare en fællesnordisk pantordning kan realiseres på længere sigt. 

– Alle PET-flasker, der ligger og flyder i vores hav- og landmiljøer, brydes langsomt men sikkert ned til
mikroplast. Norden er gået i brechen for en pantordning, som bremser denne tikkende miljøbombe og bør
også gøre det i fremtiden. Hvis der er bilaterale aftaler mellem landene, der er vejen frem, så gør det, siger
Svensson.

Foto: De Nordiske regeringer er ved at forfumle et vigtigt momentum i pantspørgsmålet, konstaterer
Nordisk Råds Bæredygtighedskomité. Her fra venstre Karin Gaardsted, Thomas Finnborg og Suzanne
Svensson. Fotograf: Heidi Orava / Norden.org 
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